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Нешто о путовима.

О нашим џутовима је много писано у
јавности. Једни су износили зло стање пу-
това и наводили узроке томе. Други су
тражили начин како да се ово зло отклони,
те да и ми имамо колико било боље путове,
него што смо до сада И наше је Удружење
нешто на томе почело радити, прикупљани
су подаци и мишљења о замени кулука, пи-
сано неколико чланака о томе, а г. проф.
Стаменковић штампао је п књигу о томе:
»Мисли о кулуку“. Па иџак од свега тога
још нема никаквог. ревултата. СОтало се на
пола пута, па се даље не ради ништа.

Овоме кратком члаччићу и није циљ да
то питање пснова претреса, или да расправља.

питање о томе, да ли треба радити на за-
мени кулук', и како да се то изврши. Сви
и звани и незвани са тиме ву начисто, да
је он преживео себе. Али само треба наћи
начина како да се замени. Па тога и по-
кренух ово питање о путовима, те да се
опет отпочне што било радити на томе. Сад
је на окупу и Нар. Скутиштина, па би. тим
лакше могло ово питање да се реши: Ни

један од народних посланика

саним предлогом. Од неких посланика било
је у прошлој сесији предлога ва ово, али
није мотивисан, него је остављено питање не

решено, да се тек тражи начин о замени
кулуга.

Наше Удружење требало би ово питање

сад понова да покрене. Она господа колеге, |

који нису по окрузима и не знају какву муку
због тога ми окр. инжењери имамо. Од нав
се тражи не само да нађемо и обележимо
добру траву, што се већ и по себи разуме, |
него и после кад се траса одобри и нареди
просзцање, инжењер треба да учини поделу
на све ошштине преми тешкоћи рада и броју
кулучећих глава. Па и поред овога што још
инжењер треба за све време рада да је са

људима, он мора често да врши и полициј-

неће овоме

бити противан, само да с> изађе са мотиви-|

 

ску службу при раду. Ретко кад да из ђепип
који полицијски писар на рад, капетани се
тога не сећају а начелници окружни имају
свакад већих државних послова. Сва брпга
на путу остави се пнжењеру. Падајош бар
изађу људи на рад ни по мукв неби било.
Него, шта биваг Од 300 доб +00 људи што
би требало да пзађу из једне ошштине не
изађе у најбољем случају ни 50—60, а често
нема ни толико. И то што пзађе, све је си-
роллиња. Не-води се никаква рачуна о томе,
ко је изашао а ко- није После неколико
дана, пошто је оно људи што је изашло
нешто прочепркало, разиђу секућама. Инже-
_њеру не остаје ништа друго него да поднесе
извешће о томе, како нису изашли на рад
полицијецп чиновници, а није било ни људи
довољно, те није ништа урађено. Ако се'тај
пзвештај пошаље пол. власти често ће одре-
ђени пибар одговорити, како он не разуме
те послове око рада, а врло често св ништа
и не предузима. Има путова, који су пре
5—6 година почети да се раде, па ни до

данас јот нису урађецп. Инжењери све што
су могли радити урадили су. Излазилп на
пут, давали упуства, јављали за оне који
нису изашли да се позову, па ништа од
свега тога.

При оправци путова још је и црње и
горе. По читаватуцетанаредаба и објашњења
издаду се од инжењера шта треба урадити
на коме путу, остављају се рокови за довр-
шење, по два три пута, па опет ништа. Кад
треба узети на одговор оне, који то неће
да изврше, онда ту престаје инжењерска
власт, а они који треба то да ураде неће.

И због тога само, што се тако олако

пролазило и није округ ваљевски прошле

године“ дло пристанак да плаћа само по десет

динара годишње па да никако не кулучи

нико, него се већина изјаснила, да су ради

да кулуче као и до сада. И ако је објашња-
вано да они, којп немају да плате, неће ни



а

плаћати, него одрадити код предузимача; све

то није помогло ништа само за то, штоје

до сада могло да се ради како се хоће. Међу

тим нико ово неће да разуме, него сваки

криви инжењера ако је пут рђав. да оне

који не разумеју положај инжењера и не

знаду, ла инжењери нису кадри ништа учи-

нити без власти полицијске није ни чудо

што тако мисле. Али је жалосно кад чујете

људе виђеније и од положаја, који знају све

ово, па тек опет, кад виде инжењера са

посмехом упитају: „што ти је, инжењеру,

онако рђав пут“. Е, онда не може човек да

се уздржи, а да свете критичтре не упита:

да ли они мисле да су инжењери и струч-

њации полицајци, па да могу икажњавати оне

који не раде, како се наређује.

Због тога ми и подижемо глас и

лпмо све позване да учине овоме једном

крај и регулишу ово „кулучко“ питање, те.

да не будемо до века „ивљаци и да дођемо

једном до добрих путова

Оно што округ ужички толике године.

већ практикује нека се узакони за све округе.

Практика је показала код ових вредних и

енергичних људи, да је паметно и практично

мо-

 

оно што су они завели, па следујмо и ми
њиховом примеру. Кад неће други окрузи
добром вољом да учине замену кулука, онда
их на то приморајмо законом. Ту не треба
много размишљања и студирања, него само
5 10. Закона о сувоземним јавним друмо-
вима изменити место личног рада на путо-
вима да се плаћа,а ко то неће или не може,
онда да одради; али не као до сад кад он
хоће и колико хоће, него код предузимача
и то онолико колико се одреди надница.

О томе, да ли би ову замену требало
извршити по непосред. порези или с главе
на главу имају подвојена мишљења. Али је
лакше ово увести да свака личност плаћа
с главе на главу него по непоср. порези,
јер би ово сметало много раду и прикуп-
љању, а нарочито због одобрења приреза,
који би по негде били и преко 5090 од не-
поср. порезе; и што би тешко онда могло
да се уведе за оне којижеле лично да раде.

1. октобра 1906. т.

Ваљево.
Чед Гагић
инжењер окр.

 

Мер из минералног уља Као срестбо за сузбијање прашине.

До скора се за везивање прашине на макада-

мисаним улицама употребљавао тер добијан дестила-|

цијом каменог угља, но од кад многе фабрике светле-

ћег гаса добијају нарочитим радом нарочити нов про-

дукат који се може назвати тер из уља (ОвКевг) и |

који је различит од тера из угља, од тада се појавило

питање може ли се и он употребити за везивање пра-

шине. У томе су правцу у Енглеској чињени поку-

шаји, који су дали добар резултат. У мају прош, год.

инжењер В. Максвел терисао је површину улице од

8500 м.З на којој је жив саобраћај аутомобила и друм-

ских локомотива. Радио је овако: површина улице ис-

крпљена је, локве. попуњене и уравнате, прашина и

Бубре очишћено. У гвозденом суду од 225 лит. садр-

жине загрејан је тер из уља и обичним кантама и

малим ручним колицима за поливање покривена је

цела површина. тером. Максвел налази да је употреба

малих кола за прскање боља од кола са коњском за-

прегом, јер се у малим колима тер спорије хлади, а

кола мање сметају саобраћају, који се при овом раду

не прекида. Тер се метлама распростире и утерује у

шупљине макадама. Теригсање је вршено све док по-

вршина улице није добила изглед асфалтисане улице,

Преимућства овог начина јесу:

без прекида саобраћаја и жидак, течан тер упија се

врло брзо, тако да не смета пролазу возова, 2. ни

киша ни саобраћај не праве боре и олуке, што се

1, рад се врши| 

чешће појављује кад се терише густим тером добије-

нам из каменог угља. То по свој прилици долази од

саме конзистенције угљенсг тера (Коћјептеет). 3. Тери-

сање тером из уља врши се брже, штеди се време,

дакле и новац, сем тога је тер из уља јефтинији но

угљени, 4. са терисане површине стиче кишницалако,

киша не алтерише површину друма; на пробној улици

и хоризонталној површини одржало се терисање од

Маја до конца Октобра. На благо нагнутим партијама

држаће се терисање вероватно још дуже због бржег

отицања кишнице, 5. асфалту подобан слој који се

брзо образује продирањем тера до на 15 см. дубине у

макадам врло успешно спречава трошење камена у

макадаму и њино међусобно трење, 6. отпада поли-

вање водом јер се не ствара прашина, према томе се

чишћење ограничава само на уклањање коњског ђу-

брета, 7. отпада посипање песком по тером превуче-

ној површини, што је било нужно при терисању уг-

љеним тером да би се сачувала свежа кора од пуцања

и кидања, отпада дакле један извор трошка, дангубе

и стварања нове прашине. Осим тога може се дозво-

лити сасбраћај одма преко терисане површине, а код

угљеног тера морала је дотична деоница да се !—2

дана за саобраћај забрани.

Санаведених разлога употреба уљаног тера и-

граће у будуће важну упогу при сузбијању прашине на
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макадаму. нарочито тад кад су у питању велике ду-

жине и кад се саобраћај не може да обустави.

Општина београдска хтела је у овој години да | вршењу покушаја.

|
|

|
|

изврши пробе са уљаним тером, али је врло висока

цена — 100 динара од тоне — била важан узрок не-

М, Ј. В.

 

(О наменим мостовима.
 

(Наставак)

Код камених мостова “орисно је, да висина на-

сипа над теменом буде за жељезничке мостове, 1,М.

а за друмске 0,5—0,6 м. Концентрисани терети пре-

носе се помоћу тога насипа на већу површину свода,

а обим тога ублажавају се тиме и удари од кола, која,

преко моста прелазе. Ну код варошких уличних мо-

стова, где се готово једино и јављају таки случајеви

да је конструктивна висина тесно ограничена, може се

висина од нивоа пута до темена свода ограничити и

на 0,07—0,20 м. ако се пут преко моста покрије а-

сфалтом, који може у темену лежати непосредно и на

леђима свода. Дебљина асфалтног слоја је 5—7, 0м. 1 он

се полаже на 15—-20 см. дебелу подлогу од бетона,

која у темену може и отпасти у случају крајње по-

требе Површина асфалтне калдрме је равна и глатка

и не даје повода никаквим ударима, који би неџри-

јатно утицали предајући се непосредно и свом јачи-

ном своду.

Напослетку, да би се добила потребна конструк-

тивна висина може се пут провести у паду до изнад

темена свода.

Због свега овога и за распоне од 30 м. кон-

струвтивна висина за камене мостове не мора бити

већа од потребне конструктивне висине за гвоздене

мостове

Да би оптерећење моста било што мање, па према,
томе и хоризонтални потивак и јачина самог свод“,

добро је код већих мостова не градити пуне бокове

чеоним зидовима и насипом, већ над сводом подићи

подужне или попречне капеле.

а

Ово је особито за препоруку кад је ширина моста, |

мала а висина чеоних зидова знатна. Попречне капеле
су лешште за изглед него пуни чеони зидови, а поред
тога, како се одређује и величина притиска, који се од

покретног оптерећења преноси на поједина места свода.

Подужне капеле преносе терете на свод равно-

мерније расподељујући по целој дужини свода, а поред

тога и служе као укрућења самога свода.
Ово укрућење свода чеоним зидовима и подужним

ослонцима капела уништава се у случајевима кад је
мост изведен са зглавцима, јер се тада над зглавцима
морају и подужни зидови прекидати. Веза између по-
јединих партија мора бити еластична или покретна

да би било могуће померање при слегању или темпе-
ратурним променама.

Свод са попречним капелама више је осетљив

прека температурним променама, јер му је већа повр-
шина изложена сунцу и ваздуху, за то деформације и
напрезања могу бити ту већа него код сводова чија
су леђа заклоњена.

 
 

 

Ширина евода међу чеоним зидовима може се у

неколико ограничити тиме, да се испуштањем венаца
над челом добије потребна ширина за коловоз и стазе.

Ради стабилности свода мора ширина моста бити

у толико већа у колико је распон већи. Одбор за и-

спитавање лучних мостова у Аустрији поставио је за

најмању ширину моста следећу таблицу

80 40 | 65 | 80 100 | 120 мет.
ђ=,4 8. | 4 8,6 мег.

да веће распоне и висине даје се чвоним стра-
нама ош и нагиб од а према вертикали.,

Ове опште напомене важе за сводове из ха кога
материјала.

Номенули емо, да су методе за извођење сводова
веома важне ио стабилност и трајност саме грађевине,
а поред тога, оне ву од знатног утицаја и на време

грађења и коштање мостова, и мислим, да ће бити
корисно, да се овом приликом помену најзначајније
тековине добијене у томе погледу у последњим деце-
нијама прошлог столећа, у толико пре, што су оне од
пресудног "аначаја за будућу примену камених сводова.

Горе поменути одбор поставио је као правило, да.
допуштена напрезања у еводу од 30—120 м. распона
могу бити у толико взћа у колико је распон већи, и
то Тр до Уа моћи ношења дотичног материјала. За
плиће мостовске еводове морају св допустити већа на-

презања но код испупченијих соводова, и зато код та-

квих сводова треба бирати што бољи материјал. За
извођење сводова већих од 40 м. раснона треба упо-
требити блокове од најмање 0,7, м5 запремине због
тога, што је рад наекелама тежак и дангубан, и мучно
за је надзиравати, а што је комађе ситније то је тај
рад већи. Где нема природног камена у такој вели-
чини и доброј каквоћи то се праве вештачки блокови
из бетона, цигле или ломљеног камена. Ови вештачки
блокови морају се пре намештања у свод добро счвр-
снути и треба да имају најмању јачину од 200 к. см.
За блокове из ломљеног камена треба употребити жиђи
цементни маатер у размери 1: 854, а бетонски блокови
граде се у размери један дво портланд цемента
према 6 делова песка и шљунка—-туцаног или речног.
Квадери из природног камена не симо да не морају
но ин не треба да су глатко отесани на површинама
којима належу један на други. Цементни малтер који
се у саставке набија боље се везује за рапавије камење
но за глатко обрађено.'Тај малтер треба да је што
бувљи, од прилике као свеже исконана земља.
Малтер се добро набија у саставке међу појединим ка-
мењем. Чврстоћа овакога малтера много је већа но жит-

бе 27|

6 ог малтера, којим се саставци испуњују или заливају“
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ОСОБЕНИ УЗРОЦИ ЗБОГ КОЈИХ СЕ ПОЈАВЉУЈЕ ОСЛА — ЦВЕТ ПОЗИДОВИМА ОД ЦИГАЉА.

Овога пролећа био сам позван на једну грађе--| на страну од сваке лиферације цигаља по 3 комада:

вину на којој се, по разним одајама, показале јаке 2 од сваког товара малтера по једну кашику.
оспе — цвет — по зидовима, међутим граћевинар'није Испитивањем овог материјала доказано је, да из-

био, у. стању-да- објасни; камо 67 "постале, раствврљиве бијању соли нису узрок ни цигла. ни малтер. Малим

соли. Падало је у очи, да се само у извесним одајама | на“ неик Је нав ПРИЗСУШЋАО унО-

појавило ов: избијање соли по зидовима. требљена жива ватра — жеравица — од кокса. Чуд-
новатим начином, само је у оним одајама со избијала,

где је употробљено вештачко сушење. Ово је добро

растворљиве соли. Грађевинар је у погледу ових соли,из | | и Пао МЕ ну Један (ов пуанизејаг когЗаСИнжеемла јега постају равтврравизе Бали. Испитивањем кокса

| пак нађено је да је у овоме биле 3,667, сумпора, а то
да докаже, да ли со долази од малтера или цигље. Зато је сразмерно много.

је, у овој прилици, био толико смотрен да је остављао Рт. Н. ћерег.

Пре свега испитане су цигље и малтер, те да

се види, у колико се њима мора приписати појава

 
 

ПРАНТИЧНА УПУСТВА

ложаче парних котлова

по

И. Браузеру, Ј. Шпенрату и другима.
 

(НАСТАВАК)

наке брзо се хлади усијани котлов лим, а тада по- лов пим на тим местима, где се наслаже кот-

стаје крт и љут, па може чак и да прсне. Због тога лов камен и лим се загрева све јаче, па се и усија

је ложачу забрањено, да продужава рад ча котлу

и да га напаја, ако је случајно вода у котлу

спала испод ознаке, којом се означава најмања ви-

сина воде. У таком се случају мора прекинути рад са | је он усијан, вода дође у додир са усијаним лимом,

котлом, треба престати са ложењем, пи што пре | наступа нагло развијање паре, напон се пење и у

|

При томе се лим шири, па како је то ширење лима

много јаче од ширења котловог камена, то се деси да

При напајању котла, у коме је вода испод и спроводник топлоте, вода из котла не хлади кот-

|

котлов камен прсне и одвоји се од лима баш онда кад

извући ватру напоље, пустити да се котао споља много случејева наступа експлозија котла. Због тога

охлади постепено, па га гачно прегледати, да није ко- треба бирати што чистију и Мекшу воду за напајање

тао оштећен, па пошто се тачно види, да је котао о- парних котлова, а кад то није могуће, онда водити

стао после таквог случаја исправан и способан за рад, рачуна о томе и бринути се, да се често отпушта муљ

тек се онда сме предузети поновно ложење. | и талог из котла, а котао изнутра чешће прегледати

| и чистити од талога, муља и котловог камена. А ако

кад год наступи нагло необјашњиво развијање паре и
(Овако прегрејавање и усијавање котловога лима

може се увек и приметити кад су само исправне справе,

којима се контролише висина воде у котлу, па се може пењање напона у котлу и у том. случају треба што

благовремено отклонити опасност и предупредити ек-

|

пре обуставити рад котла, извући ватру на поље, пус·

сплозија котла; али много је опаснији један други слу-

|

тити да се котао охлади па извршити преглед као

чај усијавања котловог лима, који може да наступи и

|

што је већ речено.

онда, кад има довољно воде у котлу, тако да сенипо

чему не може благовремено приметити. Ако се котао
0 произвођењу топлоте.

напаја нечистом водом, водом у којој има шљама, муља 51.

и труња или ако је вода тврда па сталожи по уну- Топлота и механички рад.

трашњости котла доста чврстих остатака т. з. котло- Има више начина како се производи топлота. Ако

вог камена, а на чишћење котла изнутра не обрати

|

се више пута једно за другим удари чекићем на какво

се довољна пажња, онда може наступити случај, да

|

парче олова, оно ће постајати осетно топло. Кад се

св местимице, па и на већој површини изнутра на-

|

тару два тела и она ће се загрејати. У свима овим

хвата дебљи слој (кора) овога котловог камена, који се

|

случајевима. је механички рад произвео топлоту; јасно

обично наслаже изнутра баш на оним местима, која

|

је, да се овим начином створена топлота неће употре-

споља погађају најачи гасови и најтоплији пламен. бити за ложење парних котлова, већ ће се обрнуто

Теплоту, коју прими котлов лим споља не пре-

|

овоме на други начин створена топлота, којом се ложи

носи брзе даље на воду, јер је котлов камен лош

|

парни котао употребити да нам створи силу, која ће 
%



кретати парну машину и свршити механички рад. По-

стоји извесна веза између механичког рада и топлоте

и исто онако као што се може механички рад при

трењу и удару преобратити у топлоту, исто се тако

може преобратити и топлота у механички рад; топ

лотом се производе напон паре(гасова), који врши кре-

тање, свршавајући извесан механички рад.

Парни се котлови загревају за сада поглавито

топлетом произведзном при сагоревању.

5 12.

Сагоревање.

Кад се погашен креч прелије водом, онда наступа

извесна хемијска радња, два се тела хемијски сједи-

њавају и образују једно ново тело, врши се т. з. хе- |

мијско сједињавање. При вршењу такове хемијске

радње образује се топлота.

Кад се при оваквим хемијским сједињавањима

образује толико топлоте, да се усијају она тела, која

у томе учествују или која се при томе стварају, онда

се таква хемијска радња у обичном говору назива са-

горевање. МИ за ложење парних котлова искључиво се

и употребљава топлота створена при сагоревању, у

коме учествују готово само. три хемијска елемента

(лела, која се не даду и не могу разложити у сестојке);

кисеоник, содоник пи угљеник.
Кисеоник је безбојан гас, нема мириса, и налази

се и у атмосферском ваздуху као један од главних ње-

гових састојака.

тара кисеоника, а у 100 кг. ваздуха налази се 23,58 |

У 100 литара ваздуха има 20,9; ли- | 
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"кг. кисеоника. Хемијски се кисеоник обележава писме-

ном О. Поред кисеоника главни је састојак ваздуха и

азот. (хемијски се обележава са М), и атмосферски

ваздух у главноме је и састављен из ова два састојка.

Као год и кисеоник и азот је гас без боје = мириса,

неучествује у сагоревању, али стално прати кисеоник

који се за сагоревање искључиво узима из атмосфер.

ског ваздуха. >

Водник (хемијски се обележава са Н) такође

је гас без боје и мириса: он је најлакше тело и један

литар водоника тежак је 0,00 грама док један литар

кисеоника мери 1,44 грама. Водник гори или како

се то хемичарским језиком каже: он се једини (сјед и-

њава са кисеоником, при чему даје врло врео пламен.

Кад се водоник сједини са кисеоником добије се ново

тело, и то ново тело је вода), па отуда је и овом

хемијском елементу дато и име водник,јер је он главни

састојак воде.

Угљеник име такоће један хемијски елеменат

(обележава се са О) налази се у природи у разним обли-

цима; чист угљеник је дијамант, угљеннк је и графит;

угљеник образује и угаљ, који се са више или мање при-

месака налази у ћумуру, коксу и свима другим врстама

угља.

ђу2н-+0= Њ От.ј. 2 дела водон. + 1 део

кисеон. == вода. Најмањи део каквог тела до кога се

може доћи хемијским разлагањем (дељењем) зове се

атом. Према томе молекили (физичким дељењем доби-

јени најмањи делићи) састављени су из атома.

 

Јунел испод Какала Ламанша.

Небројено пута већ покретано је

бијању тунела испод канала Ламанша,

железницом Енглеска и Француска, па

ковтиненат.

питање о про“

те да се споје

и цео европски

У Француској је ова мисао била вазда прихва- |

ћана са највећим одушевљењем, али у Енглеској вла=

дало па, да кажемо, и бојазан да се,

на суву куд и камо моћнија Француска, не користи

ново отвореним путем и учини у извесним приликама

је подозрење,

инвазију на енглеско земљиште.

У најновије време политички односи постали су

пријатељски и срдачни између ове две моћне др-

жаве, благодарећи великој мудрости државника њи-

хових, и питање о пробијању тунела учинило је ве-

пики па можда и одсудан корак у напред.

Идуће сесије биће поднесен енглеском парла-

менту. предлог за овлашћење, да се приступи оства-

рењу овога јединственог грађевинског дела —- тунела

испод канала Ламанша. |  

Према“ пројекту пробиће се два паралелна ту-

нела, сваки од њих имаће 5 м. 40 у пречнику.

Тунел ће се пробити на оном месту, које је и-

забрано још пре 25 година.

Тешкоћа односно вентилисања тунела коју је

било мучно, да не рекнемо не могуће, савладати го-

дине 1882; сад је са свим отклоњена, јер ће се за

вучу у место парних локомотива употребљавгти елек-

тричне и што ће у сваком тунелу, а у правцу у коме

се буде вршио саобраћај, дејствовати моћни вентила-

тори. )

У осталом, садањи пројекат одговара у свему у-

словима који су тражени у своје време од стране во.

јених стручњака у интересу земаљске безбедиости, и

за сваку евентуалност портали тунела леже у области

моћне артиљерије.

Н. М.



Самоуправн окружни инжењери. За самоуправног ин- подинжењера, који се враћа на своје старо место, у
жењера окр. ваљевског изабранје г. Л. Зисић државни ваљевску секцију.
инжењер истог округа. Уговор је на двегодине, плата Нова секција. На предлог отсека за грађење обра:=
5000 динара годишње. +, зована је секција у Лукову, која ће кроз неколико

И округ крушевачки изабрао је себи инжењера.

|

дана отпутовати на терен. Шеф ове секције биће г.
Избор је пао на Хранислава Спасића држ. инжењера

|

Сима Шевић инжењер, поштоје већ довршено грађење
округа крушевачког у оставци. Је | експлоатационе пруге Ћићевац — Св. Петар; помоћно

Нове грађевине у Београду. Управа града Београд-

|

особље ове секције биће: г. Ђорђе Мијовић и Милош
одобрила је, да по прегледаним плановима могу подићи

|

Секулић подинжењери, г. Василије Марковић инжењер.
нове зграде у Београду: Особље у Одсеку за грађење. За сад се сем шефа от-

1. Риста Крстић на дунавском крају. | сека и његових помоћника г. Павлићевића и г. Бабс.
2. Ракила Јакшићка на топчидерском брду. Ј. | вића, налазе у отсеку г. Коста Пешика инжењер иг
За подизање нових зграда тражили су дозволе; | Светозар Теодосијевић подинжењер.
1. Никола Димитријевић трг. у Новопресеченој

улици бр. — (Дунав. крај.)

2. Ленка Кркићка у Београдској ул. број 38.
3. Перка Илић у Његушевој улици бр. 15.
4. Јован Крика столар на углу Ратарске и Вла- |

Размештај особља у отсеку за грађење. Г. Стеван Чолић
инжењер, шеф бивше секције Крушевац — Јастребац,
и г. Коста Пешика инжењер, преведени су из отсека
за грађење у отсек за одржавање. Последњи кроз који
дан ићи ће у ћЋуприју да снима Мораву ради осигудетине улице. рања гвозденог моста.

Пријаве за преправке зграда у Београду: | Рад у одсеку за грађење. За сада се, поред осталог
1. Риста Крстић хлебар у Краља Петра ул. бр. текућег посла, црта ситуација терена од Чачка до Мокре
2. Тимотије Танасковић на углу Ратарске и Ми- | Горе, на којој ће се повући траса будуће пруге до

рочке ул. босанске границе. Снимање овога терена извршено је
3. Марија Радојичић у Бирчаниновој ул. 6. 30. а још 1903. године.
4. Душан Тодоровић трг. у Ратарској ул. бр. 44.| Оправка мостова у округу подринском. По предрачунима
5. Живојин Карапешић у Видинској ул. број 55, | инжењера г. Мих. Кнежевића извршиће се ове оправке:6. Мијалко Ћирић пенз. у Кочиној ул. број 15. Моста преко Љубовиће у Љубовији у вредности
За чланове удружења срп. инжењера и архитекта 9547 динара; и

пријавили су се г. г. Драг. Р. Степановић, Пт Ми- Моста преко Г. Трешњевичке реке на 1844, КМ.лутин Миланковић, Димитрије Пачу, Веселин Лучић,| окружнога пута Шабац — Љубовија — Бајина Башта.и Јован Николић инжењери, Никола Викторовић гра-

_

Предрачунска је сума 357, дпнара.

 

ћевинар и М Јовановић инжињер. · Сем овога израдиће се и нова дрвена ограда на-
Секција Крушевац Јастребац по тражењу Министарства Битинцу на Км. 129. окр. пута Љубовија — Бајина

Народне Привреде распуштена је, јер се је тек сад Башта. Предрачунска је вредност 700. динара.
увидело да та пруга није потребна. Особље ове сек- За све ове послове биће ускоро објављене ло-
ције враћено је у дирекцију, сем г. Нешка Смиљанића

|

себне лицитације.

 

РАД УДРУЖЕЊА СРП. ИНЖЕЊЕРА И АРХИТЕКТА.

ХП месни скуп Удружења Сриских Инжењера.

с

Управе“ а инжењери — архитекти — у њима: „ин-ш Архитекта, 12. септембра 1906. год. | жењери — и архитекти — при грађевинским одељ-
цима грађевинске управе,“Присутни г.г: Н. Манојловић, К. Савић, М. Ми- О броју грађевинских одељака повела се дебаталошевић, Дим. Леко, Ј. Симеоновић, Ј. Аврамовић, П. предлогом г. К. Савића, да њихов број и место будеДимић, В. Поповић, М, Јањушевић, (. Теодосијевић,| одрећивано министровим решењем према потреби,Ј. Станојевић, М. Јовановић. Председавао председник | г. П Димић предлаже, да се број и место њи-г. Н. Манојловић. | хово не одређују решењем министиовим него краљезимПродужује се рад прошлог састанка. Преко чл. указом, јер је већа сигурност да се одељци не уста-18. и 19., 20. и 21 прелази се без дебате, Они от- | новљавају и укидају по вољи партиских чињеница,падају самим тим што су Граб. Инспекције одбачене. г. К. Сава ћ налази, да би бољо било решењем,

Председник чита чл. 22. Усвојено је, да се оде-

|

пошто би се према указаној потреби могао лако стао-љења по унутрашњости зову: „Одељци Грађевинске

'

рити нов одељак, а указом би било теже.
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г. П. Димић вели, ако се укаже потреба лако

ће се створити нов одељак и указом, пошто ће ми-

нистар у том случају лао моћи обоазложити стварање

одн. премештање одељка. Без указа би то могло бити

и без потребе, већ по жељи н.пр. какве угледне пар-

тиске личности, као што је то бивало некад са војним

гарнизонима.
Скуп усваја разлоге г. П. Димића.

г. (С. Теодосијевић предлаже да се законом

одреди, да бар у свима окружним местима мора бити

по један одељак а у срезовима да буде по потреби.

г. П. Димић вели да то није потребно, пошто у

закону стоји. да ће њихов број и место бити одређени

самом потребом. Незгодно је законом одређивати места

и области одељха, јер се то мора подешавати према ад.

министративној подели земље ради простије админи-

страције, о којој се у нас говори већ од 30 година.

г. М. Јовановић предлаже, да се законом одре-

ди у којим местима да буду ти одељци као што је то

случај са гимназијама.

Скуп усваја предлог г. Димића, Чл. 22. гласи:

За вршење грађевинских послова по овоме и

осталим грађевинским законима постоји у сваком округу

потребан број Одељака Грађевинске Управе.

Број Одељака Грађевинске Управе и њихова се-

дишта одређују се Краљевим указом по предлогу Ми-

нистра Грађевина.
(ваки Одељак Граћ. Управе има потребан број

ивжењера, архитекта, подинжењера, подархитекта, гра-

Бевикских надзорника, административних чиновника и

приправника.
Чита се чл, 23.

г. Н. Манојловић обавештава скуп да, према

ранијем раду на скуповима, у овај члан тоеба да уђу

тач. 8., 9... 10., 12., 15., 18., 19. и 20 из чл. 14. а тач.

8; из свог члана треба избацити.

Прелази се на дебату и тач. 1. и 2. усвајају се

по предлогу.

Код тач. 3. г. К. Савић предлаже, да се избришу

речи „само у врло журним случајевима“.

г. М. Милошевић налази, да су те речи врло

потребне, да не би било потрзања државних инжењера

за сваку ситниџу; Усвојено је да тач. 3 гласи:

Да контролише рад самоуправних окружних, среских

и отштинских инжењера, грађење и оправку објеката,

6 чему подносе извештај Грађевинској Управи, а по

потреби и сталном окружном или среском одбору од-

носео општинском суду.

Чита се тачка 4.

г. ]. Симеоновић налази, да је ова тачка,

овако стилизована, непотребна, пошто су надзорни ин-

жењери увек дужни да оверавају признаницу на пре-

дузимачеву зараду. |

г Аврамовић објашњава, да се под тим ове-

равењем признаница мислило на давање наредбе за

исплату, До сада је био окружни началник наредбо-

давац за исплату. а псшто су овим законом биле ин-

спекције пројектоване, то се хтело то право да пре-

· несе на њих. Ова тачка има везе са установом ин-

спекција. Пошто су оне отпале, требало би га стили-

зовати.
г.“]. Симеоновић предлаже ову стилизацију:

Да наређују исплатг до 4000 динара по отворе-

ним кредитима и овереним признаницама а на основи

обрачуна надзорнога инжењера. Скуп усваја. ·

Мод тач. 5. повела се жива дебата о томе,

ли да се избреше реч „бесплатно“ или не.

да 

т. Милошевић доказује да треба то избри

сати. Овим се законом хтело да се граб. одељци у

унутрашњости еманципују од осталих власти, а сада

се наједаред дају нека права над њима окружним од-

борима. Боји се, да се овим не да прилика окружним

одборима да сувише не употребљавају државног ин-

жењера. Мека окружни одбори, ако им треба обавеш-

тења, траже то званично актом и нека моле, па ће

им се дати.
г. В. Поповић је зато да се избрише реч „бес-

платно“, Боји се да под обавештењем не разумеју окр.

одбори и читаве пројекте, а то би сметало државном

послу. |

г. К. Савић мисли да не треба то брисати. Ту

није у питању ко је старији већ општа потреба. А кад

се она јави, треба изаћи људима у сусрет и дати им

обавештења. Неће нико моћи под обавештењем да ра-

зуме пројекте.

После кратког објашњења, скуп усваја да та тачка

буде овако редигована:

Да по грађевинској струци дају потребна обавеш-

тења окружним и среским одборима и осталим влас-

тима.

Чита се тачка 6.

г. Аврамовић мисли да не треба прописати

колико пута. Колико пута буде потребно, обилазиће;

овако би морао без потребе обилазити неке објекте,

а услед тога не би могао обићи оне, које би требало.

г. К. Савић предлаже да се место грађевина

"каже да обилази своје области.

Скуп усваја ову редакцију:

Да најмање два пута годишње обиђе целу своју

област и подноси Граћђ. Управи извештај о стању об-

јеката.

Тач. 7 остаје. Брише се реч „инспекције“ и ставља

грађевинска управа. .

Тачка 8 отпада.

Чита се тачка 9.

г. М. Милошевић налази да она не треба да

остане, јер би онда округ могао остати са свим без

свога инжењера а његову би дужност вршио државни.

г. Ј. Симеоновић предлаже, да се избрише

њи т, д.“, па ће онда бити замене само у случају

осуства и болести.

г. К. Савић утврђује да заменика одређује шеф

одељка и да се онда не треба бојати злоупотреба.

Усвојен је предлог г. Џимеоновића.

Тачка. 10. Умећу се речи „с правом на накнаду

по закону“.

Додају се члану 23. из. чл. 14. ове тачке: 7. 8.,

9., 10. 11., 12., 16., 18. и 20. Код тачке 10. г. П.

Димић предлаже да се избрише вредност.

г. К. Савић је за то да се избришу речи „који

ће имати решавајући глас“ јер се то разуме, а вред-

ност да остане.
Скуп усваја предлогг. К. Савића.

Тачка 12 из чл.14.има секомбиновати са тач. 3.

из 22. члана.

Тачка 20. чл. 14. има да се стилизује накнадно.

г. Н. Манојловић чита чп. 24. Скуп га усваја.

Чл. 25. је такође усвојен само с тим да се сти-

лизује. Овим је завршена седница и заказана друга за

13. септембар у 6 сах. по подне.

СЈ.
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Страна Технина

Нова железничка веза између Француске н Швајцарене. По
понуди једне Француске финансијско предузимачке групе,
коју је понуду Швајцарска усвојила, има да се сагради
нова железничка пруга са електричном вучом ГбЕзсће-

ретођаћа — од великог европског значаја, према овим
главним погодбама;

По генералном пројекту успони не смеју бити
већи од 27 милиметара по метру, а укупни, трошкови

могу изнети највише до 83 милијуна динара, с тим;

1. Да минималан полупречник буде 300 м.

2. Да се експропријација земљишта (изврши за

пругу са два колосека, а доњи строј да буде тако из- |

веден, да се други колосек гоцније може положити на

отвореној прузи без великих трошкова.

3. Да се за горњи строј употреби шина типа Ви-

њолова од топљеног челика у тежини од 45,95 кило-

грама по метру.  
4. Да се за приступне пруге Лечеберг —- тунелу

(Ббтвећеђета — Типеђ изради детаљисан пројекат и
детаљисан предрачун кеји се мора поднети на одобрење,

Пројекат мора бити поднесен кантоналној

рекцији за грађење најдаље до 1-ог маја 1908. године

ДИ- |

5. Контоналној "власти ставља се у дужност
да код Федеративног Савета поради, да Швајцарско фе-
деративно Веће одобри од.оварајући принос, да би се
одмах израдио тунел за два колосека.

Са своје стране, држава Берн узима учешћа при
овоме послу у толико, што откупљује 35000 акција
по 500 франака, дакле свега 17.500.000 франаха, што
се има сматрати као субвенција исте државе
предузећу.

Панамеки канал. 3а панамски канал
лицитација. Могу конхурисати и странци не само
ричани. Оваки понуђач мора доказати да има 25
јока динара, а сем тога полаже | милијона динара у
име кауције. "

(Сволико депеша датирана 10. т.
таће се кроз 10 дана.

овоме

М.

расписана је

Аме-

Ми-

м. из Вашинг-

М |...

Нулук у Галицији. Земаљски сабор у Кракови р=шио

тона, детаљи 3"

 

Белешне
 

Електрична вуча нроз Симплоаски тунел. Изузимајући по- | био је окружни инжењер, по том ин жењер у Мики
времене луксузне возове, за које се употребљују парне
докомотиве, сви остали возови имају од 2,15. септ.
о. г. електричну вучу.

Електричне локомотиве проласе кроз тунел, који
је дуг 19770 Км. за време од 20 минута и 30 секунда А
правцу од Брига ка Изели, а 29 минута 30 секунада
у правцу од Изеле у Бриг. М.

Конкурс за шефа-инжењера за Александрију —- Египат.
Општински Одбор вароши Александрије решио је, да
ограниченим конкурсом попуни место шефа-инжењера.
Тога ради он се обратио општинама атинској, берлин-
ској, лондонској париској, римској и бечкој с молбом
да свака од њих предложи једнога инжењера, за ко-
јега налази да је способан за то место.

Шеф-инжењер поставиће се на пет година, али
се уговор може и продужити. Инжењеру прва годишња
плата утврђена је на 26.000 динара, а повишица став-
ља се у изглед. |

6 Од компетената не тражи се само стручна спрема '

него и јача организаторска способвост.

М. |

Преминуо. Г. Љуба Марковић председник пореске
управе у пензији преминуо је 2. ов. месеца, Г. Марковић |
типа

је, да у Галицији укине рад

:

улуком, који се све до
данас употребљавао за израду путова у земљи, као
установу, која је само себе преживела у добу »аглог
напредсвања по свима гранама земаљске радинссти.

М.

стар
ству Војном и најзад Председник Пореске Управг,

Узимамо учешће у жалости за покојником.

зошиииаи

лана

Резултат лицитације за грађење кеја и главе
испуста у Саву.

Предрачунска сума 1.052.795
1. Задруга за подизање зграда поднела је три по-

нуде. и то:
1.) ако се узме за трпанац кречњак или пешчар

из остружничких мајдана, а за калдрму кречњак из
Топчидера 887,430.

2.) Ако се узме за трпанац и калдрму_ од креч-
њака из Топчидера или њему равних мајдана 939.030.

3.) Ако се узме за трпанаци калдрму еруптивна
стена 1.002.230.

П. Прометна Банка поднела је две понуде.
1 За трпанац и калдрму ако се узме тврд

кречњак 938.688.
2.) За трпанац и калдрму ако се узме еруптивна

стена 993.488.
| ЈИ. Пештанскоо друштво за бетон и
мостове 1:255.433

Све три странете фирме поднеле су
понуда веће од предрачуна.

ТУ. Рела и Нефе из Беча, злато 1.280.088.
У. Адолф Барон Пител из Беча, у сребру 1.304.977,

 |

Власник за Удружење Срп. Инжењера и Архитекта Мих. Ј. Валента шеф инжењер општ. Београдске,
Одговорни уредник: Нестор Манојловић, начелник Минист. Финансија у пензији. Ресавска ул. бр. 69.

Штампарија К. Грегорића и Друга — Београд. Краљев трг бр. 11.


